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سخنگوی دولت اعلام کرد: هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین 
نداشته، نداریم و نخواهیم داشت و به هر زبانی که می خواهید بنویسید 
که قیمت بنزین افزایش پیدا نمی کند.بازار شایعات درباره قیمت بنزین 
همچنان داغ است. یک روز خبر می آید که شایعه گرانی بنزین برخی 
جایگاه ها از جمله جایگاه های شرق کرمان را شلوغ کرد و روز دیگر، از 
برنامه احتمالی دولت در بودجه سال آینده درباره قیمت بنزین صحبت 
می شود. اما با این حال در مقابل این شایعات، دولت در حال تاکید بر 

این است که برنامه ای برای گران کردن بنزین ندارد. آخرین واکنش 
مربوط به علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت است که دیشب در 
نشست فعالان فرهنگی و اجتماعی لرستان، با اشاره به شایعه افزایش 
قیمت بنزین گفت: در همه جلســاتی که به عنوان سخنگوی دولت 
حضور دارم، سوال می کنند که آیا قیمت بنزین افزایش پیدا می کند؟ 
ما هم جواب می دهیم هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت نداریم.وی 
تاکید کرد: هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین نداشته، نداریم و 

نخواهیم داشت و به هر زبانی که می خواهید بنویسید که قیمت بنزین 
افزایش پیدا نمی کند.

پایگاه اطلاع رســانی دولت نیز هفته گذشــته در واکنش به برخی 
گزارش ها و شــایعات درباره قیمت بنزین اعلام کرد: دولت برنامه ای 
برای افزایش قیمت بنزین ندارد و انتشار شایعات و برخی قیمت هایی 
که در رسانه ها انتشار می یابد، صرفا حدسیات و سناریوسازی در این 

زمینه و عاری از حقیقت است.

پاسخصریحدولتدربارهافزایشقیمتبنزین؛بنزینگرانمیشود؟

اقتصادی

   مهدی صابری

مشــخص نیســت سرنوشــت یارانه نقدی چه 
می شــود؛ اگرچه فعلا پرداخت یارانه نقدی ادامه 
دارد و یارانه شــهریورماه همچنان نقدی است.به 
گفته کارشناســان با کنترل نرخ تورم می توان در 
عرض ۴ تا ۸ سال درآمد پایه همگانی را تنها برای 
افرادی در نظر گرفت که واقعا به این کمک دولتی 
نیازمندندک با اجرای سیاســت کالابرگ می توان 
گفت برآورد دولت از نیــاز مردم تنها به کالاهای 
اساسی ختم شده و با ارایه کالابرگ به دنبال رفع 
این نیاز و مایحتاج روزانه آنهاســت. این در حالی 
است که امروزه نیازهای مردم بسیار متنوع شده و 
موضوعی که تحت عنوان کوپن یا کالابرگ مطرح 
شده اســت چندان راه حل مناسبی برای فردی که 
به یارانه نقدی نیاز داشــته، نیست و این امر باعث 
می شــود فرد از روی ناچــاری این کالابرگ را در 
بازار بفروشــد و آن را تبدیل به پول نقد و در بازار 
برای نیــاز خود صرف کند و همان اتفاقاتی که در 

دهه ۶۰ و ۷۰ افتاد مجددا تکرار خواهد شد.
نظرسنجیدربارهاصلاحیارانهها

براساس نتایج به دست آمده موسسه افکارسنجی 
ملت، ۵۸.۵ درصد از مردم ترجیح می دهند دولت ۷ 
قلم کالای اساسی را به قیمت سال قبل و از طریق 

کالابرگ عرضه کند.
بــه نقل از روابــط عمومی مرکــز پژوهش های 
مجلس شــورای اســلامی، تصمیــم دولت برای 
حذف ارز تخصیصی به کالاهای اساســی یکی از 
مهمترین تصمیمات اقتصادی دولت طی دهه های 

اخیر به شمار می آید.
برای جبــران پیامدهای اقتصــادی این تصمیم، 
مجلــس در قانون بودجــه ۱۴۰۱، دولت را مکلف 
به ارائه کالابرگ الکترونیکی کرده اســت. پس از 
واریز چند مرحله یارانه نقدی به حساب سرپرستان 
خانــوار دهک هــای اول تا نهم، این پرســش در 
مجلس مطرح شــد که مردم بیــن دریافت یارانه 
نقدی و کالابرگ الکترونیکی، کدام یک را ترجیح 

می دهند؟
با توجــه به اهمیت ایــن موضــوع، مراجعه به 
افکارعمومــی می توانــد برخی ابهام هــا در این 
خصوص را برطرف نماید. در این راســتا موسسه 
افکارســنجی ملت وابســته به مرکز پژوهش های 
مجلــس، به اجــرای یــک پــروژه بــا عنوان 
»افکارسنجی درباره نگرش مردم به طرح اصلاح 
یارانه هــا و توزیع کالابرگ« در کل کشــور اقدام 

نموده است.
نتایج این افکارسنجی نشان می دهد ۶۰٫۶ درصد 
مردم نســبت به کلیت طرح اصــلاح یارانه ها نظر 
منفــی دارند که مهمترین دلیل آن، افزایش قیمت 
کالاهــای دیگری اســت که قرار نبود براســاس 
اجــرای این طرح، گران شــوند. با توجه به همین 
موضوع می توان فهمید که چرا ۸۸٫۶ درصد مردم 
میزان یارانــه واریزی را کافــی نمی دانند. بالطبع 
خانواده های پرجمعیت بیشــتر تحت تأثیر فشــار 
اقتصادی ناشــی از افزایش قیمت ها قرار می گیرند 

که نتایج این افکارسنجی نیز مؤید آن است.
یافته های دیگر این نظرسنجی حاکی از آن است 
که قدرت خرید کالاهای اساسی از سوی خانوارها  
نسبت به قبل از اجرای طرح )ابتدای سال(، کاهش 

یافته است.
بنابراین نظرســنجی و مطابق نظر مردم، ۵۸٫۵ 
درصــد از مردم ترجیح می دهنــد دولت هفت قلم 
کالای اساســی را به قیمت سال قبل و از طریق 
کالابرگ عرضــه کند و در مقابــل ۲۸٫۶ درصد 
ترجیــح می دهند به ازای هر فرد ماهانه مبلغ ۳۰۰ 

یا ۴۰۰ هزارتومان یارانه نقدی اختصاص یابد.
گفتنی اســت براســاس نظرســنجی موسســه 
افکارســنجی ملت، در بین افــرادی که کالابرگ 
را به یارانــه نقدی ترجیح داده انــد، ۵۶٫۲ درصد 
اظهــار کرده اند کــه حتی اگر کالابــرگ فقط در 
فروشگاه های مشخصی قابل استفاده باشد، باز آن 

را به یارانه نقدی ترجیح می دهند.
مردماینماههمیارانهنقدیمیگیرند

گفــت:  بودجــه  و  برنامــه  ســازمان  رئیــس 
نظرسنجی های ما نشــان می دهد که مردم بیشتر 

به یارانه نقدی علاقه مند هستند.
سید مســعود میرکاظمی رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه ، دربــاره برخی خبرها مبنــی بر اجرای 
از مهرماه،  الکترونیکی  آزمایشــی طرح کالابرگ 
تصریح کرد: کالابرگ قانون اســت و تعهد دولت 
اســت و سامانه آن آماده نبوده است. معمولا وقتی 
سامانه مهیا می شود باید در حوزه کوچک تری اجرا 
شود و احیاناً اگر مشــکلی هم وجود داشته باشد، 
احصا و برطرف شود که در اجرای عمومی مشکلی 

برای مردم پیش نیاید.
گفــت:  بودجــه  و  برنامــه  ســازمان  رئیــس 
نظرسنجی های ما نشــان می دهد که مردم بیشتر 

به یارانه نقدی علاقه مند هستند.
میرکاظمــی در پاســخ به این ســؤال که آیا ۲۰ 
شهریورماه مبلغ یارانه نقدی که در ماه های گذشته 
به مردم پرداخت می شــد برای آنان واریز می شود 
یا نه، خاطرنشــان کرد: بله، آن مبلغ سر جای خود 
اســت و هر وقت که کالابرگ بیایــد، جایگزین 
پرداخت نقدی می شــود و مــردم این ماه دریافت 

نقدی طبق معمول خواهند داشت.
به گــزارش تســنیم، دولــت بــرای حمایت از 
اقشــار ضعیف، جلوگیــری از رانــت و هم چنین 
عادلانه سازی یارانه ها اعلام کرد که شیوه پرداخت 
یارانه و اختصاص ارز ۴۲۰۰تومانی را تغییر می دهد 
و مقــرر کرد یارانه به جــای واردکننده، به انتهای 

زنجیره یعنی مردم داده شود.
دولت در این راســتا از نیمه اردیبهشت ماه امسال 
مبالغ ۲۰۰، ۳۰۰ و ۴۰۰ هــزار تومانی را به عنوان 
یارانه نقدی متناســب بــا دهک بندی ها به صورت 
ماهانه بــه مردم پرداخت کرد. مســئولان دولتی 
اعلام کرده اند که قرار اســت اعتباری را در قالب 
کالابرگ الکترونیکی در اختیار مردم قرار دهند اما 
به گفتــه دولت، تا زمانی که زیرســاخت این اقدام 
فراهم شــود پرداخت یارانه نقــدی ادامه خواهد 

داشت.
کالابرگالکترونیکیتاپایانسال

وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: با تصویب 
کالابرگ الکترونیک در هیات دولت تا پایان سال 

شاهد اجرای آن در کشور خواهیم بود.
احســان خاندوزی در گفت وگو بــا خبرنگاران در 
ارومیــه، از اجرای طــرح کالابــرگ الکترونیکی 
به جای یارانه در برخی از اســتان های کشــور به 
صورت پایلوت خبر داد و گفت: با تصویب کالابرگ 

الکترونیک در هیات دولت تا پایان ســال  شــاهد 
اجرای آن در تمامی استان های کشور خواهیم بود.

وی افــزود: تدویــن سیاســت های کالابــرگ 
الکترونیک جزو مصوبات مجلس شورای اسلامی 
در ســال ۱۴۰۱ ذیل بودجه است  که با جدیت از 

طرف وزارت رفاه پیگیری می شود.
به گفته وزیر اقتصاد و دارایی، در بعد فنی نواقصی 
در این طرح وجود داشت به طوری که اطلاعات و 
داده های خریدباید تطبیق داده می شــد و هنچنین 

ایرادات سیاستی که تمامی آنها مرتفع شده است.
وی افزود: در شــهریور ماه وزارت رفاه پیشــنهاد 
نهایی را که در کل کشــور از ســوئیچ کالابرگ 
الکترونیک اســتفاده کنیم به هیات دولت می آورد 
و با تصویب نهایی تا پایان امسال در کشور شاهد 

اجرای آن خواهیم بود.
فعلایارانهنقدیپرداختمیشود

ســخنگوی دولت گفت: قانون دولت را به اجرای 
کالابــرگ الکترونیک مکلف کــرده   و دولت هم 
اعلام کرد که زیرســاخت های ایــن کار را آماده 
می کند، اما تا زمانی که زیرســاخت ها فراهم شود 

یارانه را به صورت نقدی واریز می کند.
وی با بیان اینکــه هرگز دولت هیچ جایی نگفته 
اســت که کالابرگ ظرف دوماه اجرایی می شود، 
عنوان کــرد: قانون دولت را بــه اجرای کالابرگ 
الکترونیــک مکلف کرده   و دولــت هم اعلام کرد 
که زیرســاخت های این کار را آمــاده می کند، اما 
تا زمانی که زیرســاخت ها فراهم شــود یارانه را 

به صورت نقدی واریز می کند.
وی بیان کرد: دولت به سبب شوک افزایش قیمتی 
یارانه دو ماه را یک جــا واریز کرد و برنامه دولت 
هم همین بود که بعد از دو ماه، یارانه را به صورت 

ماهانه واریز کند.
بهادری  جهرمی با اشــاره به اینکه می گویند بنا 
بود ۱۱درصد قیمت ها تغییر کنند، اظهار داشــت: 
اقتصاددانان در تحلیل شــوک تورمی این موضوع 
بین هفت تا ۱۱درصــد تحلیل می کردند که تورم 
ایجاد کند نه اینکه قیمت ها ۱۱درصد افزایش پیدا 
کند، چون تورم ایــن حوزه فقط در حوزه خوراکی 
اســت، یعنی افزایش قیمت اقلام خوراکی بیشتر 
شــده و این سیاســت نباید تأثیری بر سایر اقلام 

داشته باشد.
گزارشمجلسدربارهطرحکالابرگ

در ایــن میان، پیش از این برخــی از نمایندگان 
مجلس خبــر داده بودنــد که دولــت احتمالا از 
شــهریورماه طرح کالابرگ الکترونیکی را اجرایی 
خواهد کرد. مهدی طغیانی، ســخنگوی کمیسیون 
اقتصــادی مجلس اعــلام کرده بود: زیرســاخت 
کالابرگ الکترونیک در حال آماده ســازی است و 

براســاس وعده داده شده، در شهریور ۱۴۰۱ آماده 
می شود.

وی در مصاحبــه با یک برنامــه رادیویی با ذکر 
این نکته که کالابرگ الکترونیک، مصوب بودجه 
ســالانه مجلس است، گفته بود که دولت در اجرا، 
به دلیلِ اتفاقات اردیبهشت ماه و نیز اجرای حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی، تفاوت هایی صورت داد، چون 

اوضاع آن گونه که تصور می شد، پیش نرفت.
وی عنوان کرده بود: براســاس وعده داده شده، 
زیرساخت کالابرگ الکترونیک در شهریور ۱۴۰۱ 
آماده می شــود و کالای اساسی و ضروری با توجه 

به قول دولت، به صورت کالابرگ ارائه می شود.
طغیانی متذکر شده بود: مشمولان یارانه در قانون 
مشخص شده است و همین دامنه ای که مشمول 
یارانه هدفمندی شــدند، کالا بــرگ نیز دریافت 

می کنند.
سید کریم حسینی، نماینده مردم اهواز در مجلس 
نیز گفته بود: قرار اســت که نرم افزاری را اجرایی 
کنند که پرداخت ۶ الــی ۸ قلم کالا در قالب این 
نرم افزار به شــکل الکترونیکی انجام شــود، یعنی 
مشــمولان این طــرح وارد نرم افزار می شــوند و 
فروشــگاه هایی که برای فروش تعیین شدند هم 
ایــن نرم افزار را دارند. اتفاقــی که پس از اجرای 
این طرح اتفاق خواهد افتاد، این اســت که مردم 
این اقلام موجود در نرم افزار را به قیمت شــهریور 
۱۴۰۰ خریداری کرده و مبلغ را پرداخت می کنند و 
مابه التفاوت این مبلغ را دولت به فروشنده پرداخت 

می کند.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس عنوان کرده 
بود: این نرم افزار می تواند از تزریق پول به جریان 
اقتصادی کشور جلوگیری کند و راه حلی است که 
دولت وعده داده که کار به این شکل اجرایی شود.
حسینی در پاسخ به این ســوال که زمان اجرای 
این طرح نرم افزاری چه زمانی خواهد بود؟ متذکر 
شــده بود: من شــنیده بودم که این طرح قرار بود 
از تیــر مــاه اجرایی شــود که نشــد و تیر هم به 
صورت نقدی پرداخت شــد اما با صحبت هایی که 
شده  به نظر می رســد که در روزهای نزدیک اجرا 
و پیاده سازی آن انجام شــود و برای ماه مرداد به 

بهره برداری برسد.
احتمالاپرداختیارانهنقدیبههمین

شکلادامهپیداکند
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: من 
فکر می کنم پرداخت یارانه نقدی به همین شکل 
ادامــه پیدا کند و دولت نمی تواند تا شــهریور ماه 
زیرســاخت ارائه کالابرگ را اماده کند و بعید می 
دانم دولت برای ایــن کار طرح و برنامه ای آماده 

کرده باشد.
جعفر قادری، عضو کمیســیون برنامه و بودجه در 
خصوص تاثیر توافق هســته ای بر اقتصاد کشور، 
اظهار کرد: تاثیر برجام بر اقتصاد کشور بستگی به 
این دارد که ما چقدر از شــرایط جدیدی که برای 
کشــور فراهم می شود اســتفاده کنیم و اگر مثل 
گذشته نتوانیم برنامه ای داشــته باشیم اگر برجام 
هم بخواهد امضا شــود اتفاق خاصی برای اقتصاد 

کشور رخ نخواهد داد.
وی ادامــه داد: در دور قبل مذاکرات، رفت و آمد 
هیات های تجاری انجام شد اما گشایش آنچنانی 
صورت نگرفت و یا در حوزه هایی که می توانستیم 

دانش تکنولوژی را از کشــورهای دیگر بگیریم اما 
این کار را هم انجام ندادیم؛ بنابراین دســتگاه های 
ما به صورت منسجم و با برنامه حرکت نمی کنند 
و عملا نتوانســتیم از ظرفیت هایــی که برایمان 
ایجاد می شود به درســتی استفاده کنیم و قدرت 
تفکری که باید دردستگاه ها داشه باشیم، را نداریم 
و نباید به ســمت و سویی برویم که از برجام فقط 
بحث فروش نفت را دنبال کنیم. یکی از مســایل 
دیگر این اســت که چطور می توانیم از تکنولوژی 
با کشور دیگر استفاده و منابع کشورها را به منافع 
خودمان گره بزنیم که در آینده بتوانند کشــورهای 
غربی و آمریکا را تحت فشار قرار دهند تا از برجام 

خارج نشوند که نیازمند دیپلماسی قوی است.
قادری در ادامه با اشاره به وضعیت پرداخت یارانه 
ها، گفت: دولت در تامیــن یارانه و نیازهای مردم 
مشــکل دارد؛ ۵ ماه از زمان حــذف ارز ترجیحی 
گذشــته اســت اما اعتبار خاصی اختصاص نیافته 
و در هزینه جــاری هم مطالبات زیــادی متوجه 
دولت است بازنشستگان و نیروهای مسلح و دیگر 
مجموعــه ها از دولت مطالباتــی دارند و دولت به 

دنبال این است که زمان بخرد.
وی خاطرنشــان کرد: من فکر می کنم پرداخت 
یارانه نقدی به همین شکل ادامه پیدا کند و دولت 
نمی تواند تا شهریور ماه زیرساخت ارائه کالابرگ 
را اماده کند و بعید مــی دانم دولت برای این کار 

طرح و برنامه ای آماده کرده باشد.
باکالابرگچهکالاهاییوچگونه

میتوانخرید؟
البته پیش از این ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی، 
نماینــده مجلــس چندی پیش اعلام کــرده بود: 
منظور از کالابــرگ الکترونیکی همان کارت های 
یارانه ای است که امروز در آن ها یارانه نقدی واریز 
می شــود که بعدها اگر دولت زیرساخت ها را آماده 
و فراهم کرد، این ها را بــه کالابرگ ها اختصاص 

دهیم.
وی عنوان کرده بود: امروز هم در فروشــگاه ها با 
همین یارانه ها افراد خرید می کنند؛ منتها چون در 
همان کارت یارانه قبلی واریز می شــود، می توانند 

نقدی هم دریافت کنند.
وی توضیح داده بود: در ادامه طرح این است که 
این کارت یارانه، یارانه کالایی شــود یعنی افراد با 
این کارت ها کالاهای مورد نیاز خانواده شــان را در 
فروشــگاه هایی که دســتگاه کارتخوان برای این 

کارت ها اختصاص داده می شود، خرید کنند.
نماینده تبریز، آذرشــهر و اسکو تصریح کرده بود: 
دادن کالابرگ به هیــچ عنوان در خرید کالاهای 
عمومــی محدویت ایجاد نمی کند که به طور مثال 
فقط شــامل مرغ، روغن و امثال این ها باشد بلکه 
اشــخاص می توانند هر کالایی که مورد نیازشان 
اســت را از حبوبات گرفته تا گوشــت و لبنیات و 

شوینده ها خریداری کنند.
وی تاکیــد کرده بــود: یارانه که بــرای جبران 
کاهش قدرت خرید مردم اســت امروز به صورت 
نقدی داده می شود، فردا اگر زیرساخت هایش آماده 
شــد به صورت کالابرگ هــای الکترونیکی داده 
می شــود که اتفاقا می تواند باعث یک رقابت سالم 
بین فروشــگاه ها شــود به طوری که فروشگاه ها 
می توانند تخفیف هــای خوبی مانند کارت حکمت 

به خریداران خود دهند.

سوئیچ کالابرگ الکترونیک در جیب کیست؟
گزارش »اامتیاز« در مورد تاخیر در حذف یارانه نقدی؛

اخبار کوتاه 

وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات به تشــکیل 
شــورای عالی فضایی بعد از ۱۰ سال و مصوبات 
آن اشــاره و تاکید کرد: ایران هم اکنون جزو ۱۰ 
کشــور دارای فناوری فضایی است و برنامه داریم 
تا پایان دولت سیزدهم، ماهواره های سنگین را در 

مدارهای لئو قرار دهیم.
عیســی زارع پور-وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات- در نمــاز جمعه شــهر ســاری در 
سخنانی با اشاره به کار شبانه روزی و مجاهدانه 
تمام اعضای دولت، اظهار کرد: دولت ســیزدهم 
دولتی مردمی و عدالت محور است که در تلاش 
است با کار مجاهدانه مشــکلات پیچیده کشور 

را حل کند.
وی با اشاره به ســفرهای رییس جمهور در یک 
سال گذشته، افزود: دولت به دنبال انجام کارهای 
بزرگی است که در گذشــته کمتر مورد توجه قرار 

گرفته بود.
زارع پور شــجاعت در اجرای طرح مردمی سازی 
یارانه را یکی از این کارها عنوان کرد و گفت: این 
اقدام رانت و فساد را در این حوزه از بین می برد و 

برکات آن در آینده مشخص می شود.
وی ایجاد نهضت واکسیناســیون و کاهش مرگ 
و میر کرونا را یکی دیگر از اقدامات دولت دانست 
وبیان کرد: ۶ میلیون بیمه نشــده نیز در یک سال 

گذشته بیمه شدند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تعامل و ارتباط 
عزت مدارانه با کشورهای همسایه و دیگر کشورها 
را از دیگر دســتاوردهای دولت ســیزدهم در یک 
سال گذشته اعلام کرد و ادامه داد: تاکنون بیش از 
صد هیات تجاری بین ایران و کشورهای مختلف 
در رفت و آمد بوده اند و ده ها میلیارد دلار ســرمایه 

گذاری خارجی در کشــور جذب شده و یا در حال 
انجام است.

ارتباطــات و فناوری  اعــلام وزارت  براســاس 
اطلاعات، وی به پرتاب ماهواره خیام با همکاری 
روسیه نیز اشــاره کرد و خبر داد: تصاویر دریافتی 
ماهواره خیام به زودی منتشــر می شود و یکی از 
استان هایی که می تواند برای کارکردهای مختلف 

از این تصاویر استفاده کند استان مازندران است.
همچنیــن وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با 
اشاره به راه اندازی درگاه خدمات دولت هوشمند، 

افــزود: تاکنون ۲۰ درصد خدمــات از طریق این 
درگاه ارائه می شــود و برنامه داریــم تا پایان این 
دولت بــا ارائه تمام خدمات دولتی کســی نیاز به 
مراجعه نداشته باشد و از منزل با گوشی یا کامپیوتر 

خود از خدمات دولتی بهره مند شود.
زارع پور ایجاد دسترســی فیبر نوری برای منازل 
و کســب و کارها، حمایت از شبکه های اجتماعی 
و پلتفرهــای بومی را از دیگــر برنامه های وزارت 

ارتباطات عنوان کرد.
وی نیروی انســانی را مهم ترین ســرمایه کشور 

دانســت و تاکید کرد مشکلات کشــور به دست 
جوانان ایرانی قابل حل است.

وزیر ارتباطــات تصریح کرد: قطار پیشــرفت و 
توســعه فناوری در کشور در حال حرکت است و با 

تلاش جوانان هیچ زمانی متوقف نمی شود.
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات همچنین 
در دیدار با مردم روســتای ســوادکوه، با اشاره 
به پیشــرفت کشور در ابعاد مختلف در سال های 
بعد از انقلاب، اظهار کرد: این پیشــرفت ها کمتر 
گفته می شــود و دشــمن نیز برای ناامید کردن 

مردم برنامه دارد تا ذهن آنان را تغییر دهد. باید 
پیشرفت های کشــور گفته شود تا امید در مردم 

یابد. افزایش 
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات به توســعه 
شــرکت های دانش بنیان در چند ســال گذشــته 
اشــاره کرد و خبر داد: در چند روز آینده نخستین 
محموله مخابراتی تولید ایران به برخی کشــورها 

صادر می شود.
وی با اشــاره به صادرات دستگاه مونیتورینگ به 
۹۰ کشــور و پیشــرفت های فضایی تشریح کرد: 
جوانــان ما امروز بــا کار عالمانه و شــبانه روزی 
در حال فعالیت هســتند و تمام شــاخص ها رو به 
پیشرفت است، البته برخی کاستی ها هم وجود دارد 
که دولت ســیزدهم با کار بیشتر به دنبال برطرف 

کردن این مشکلات است.
زارع پور ســفر رییس جمهور در یک سال به ۳۱ 
استان را بی سابقه توصیف کرد و گفت: قبل از هر 
سفر استانی هفته ها کار کارشناسی برای مصوبات 

دولت انجام می شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در بخش دیگر 
از سخنان خود به وضعیت ارتباطات روستاها اشاره 
کرد و گفت: در یک ســال گذشــته ۲۴ روستای 
بالای ۲۰ خانوار در شهرســتان سوادکوه به شبکه 
ملی اطلاعات متصل شدند و تا پایان سال نیز ۱۶ 

روستا به این شبکه متصل می شوند.
وی تاکید کرد: مشکل ارتباطات روستای جمشید 
آباد تا پایان ســال جاری مرتفع و این روســتا به 

شبکه ملی اطلاعات متصل شود.
زارع پــور افــزود: با اتمــام روســتاهای بالای 
۲۰خانوار، روســتاهای زیر ۲۰ خانــوار با اولویت 

روستاهای گردشگری در برنامه قرار می گیرد.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

 افتتاح 3۲3 پروژه مسکنی 
و حمل و نقلی در هفته دولت

وزیر راه و شهرســازی گفت: به مناســبت هفته دولت، ۳۲۳ 
پروژه راه و شهرسازی با اعتباری ریالی بیش از ۱۸ هزار میلیارد 
تومان و اعتبار ارزی ۴.۲۳ میلیون یورو به بهره برداری می رسد. 
رستم قاسمی اظهار داشت: در این هفته از ۲۳۷ کیلومتر آزادراه 
و بزرگراه و راه اصلی، ۴۰۰ کیلومتر راه روستایی، ۱۵۰ کیلومتر 
ایمن ســازی راه های، احداث ۱۷ باب راهدارخانه و پایانه مرزی 
بهره برداری می شود. وزیر راه و شهرسازی گفت: ۱۰۶ کیلومتر 
خط دوم ریلی، بیش از ۴۰ پروژه در بنادر شمال و جنوب کشور 
با اعتبار ریالی و ارزی در هفته دولت ۱۴۰۱ افتتاح و بهره برداری 
خواهد شــد.وی بیان کرد: در حوزه مسکن و شهرسازی نیز ۵۴ 
پروژه در شهرهای جدید سراسر کشور از جمله احداث مدرسه، 
ساختمان های تجاری، شبکه فاضلاب و فضاهای ورزشی افتتاح 
خواهد شد. قاسمی یادآور شد: در حوزه شرکت بازآفرینی شهری 
بهره برداری از ۴۹ پروژه احداث پارک، سالن ورزشی، کتابخانه، 
کلانتری، شــبکه آب و فاضلاب، آسفالت انواع معابر و مرمت 
بافت های فرسوده و محلات در هفته دولت ۱۴۰۱ آغاز خواهد 
شــد. وی در پایــان از افتتاح حدود ۱۰۰ طــرح در ادارات راه و 

شهرسازی استان ها خبر داد.

 شوک شدید مذاکرات احیای برجام به بازار ارز؛

در صورت احیای برجام، شاهد ریزش 
شدید قیمت دلار در بازار خواهیم بود

بازارهای ایران در هفته های اخیر تحت تاثیر ابهامات ایجاد 
شده در مذاکرات احیای برجام قرار داشت. قیمت دلار درهفته 
منتهی به۴ شهریور،رشد بسیار اندکی داشت و هردلار درکف 
کانــال ۲۸ هزار تومان هفته را بــه پایان برد.در بازار آزاد نیز 
معامله  گران قیمت را بین ۲۹ هزار و ۲۰۰ تا ۲۹ هزار و ۶۰۰ 
تومان اعلام کردند. به نظر می رســد سیگنال های مذاکرات 
برجام منفی شده و بازارهای مالی میل به صعود پیدا کرده اند.

طلاصعودکرد
هر چنــد بازار قابل پیش بینی نیســت امــا برخی معتقدند 
احیای برجام می تواند بازار ارز را با واکنش مثبت مواجه کند. 
تحلیلگران معتقدند در صورت احیای برجام، شــاهد ریزش 

شدید قیمت دلار در بازار خواهیم بود.
ازمذاکراتبرجامچهخبر؟

این در شــرایطی اســت که آخرین خبرها حاکی از ادامه روند 
مذاکرات اســت؛ تا جایی که معاون ســخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا اعلام کرد: پیگیری مذاکرات برجام در راســتای منافع 
امنیت ملی ایالات متحده است و به این مذاکرات ادامه خواهیم 
داد.کارین ژان پی یر، ســخنگوی کاخ سفید عصر هم پنج شنبه 
هفته گذشــته به وقت محلی در نشستی با خبرنگاران ادعا کرد 
که جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا چنانچه توافق هســته ای 
در راستای منافع امنیت ملی ایالات متحده باشد، با آن موافقت 
خواهد کرد.وی در تداوم سیاســت های زیاده خواهانه واشنگتن 
مدعی شد به همراه همپیمانان خود آماده تمام سناریو ها هستیم؛ 

چه بازگشت متقابل به برجام فراهم شود یا نشود.
ســخنگوی کاخ سفید بدون اشــاره به اینکه آمریکا ناقض 
برجام بوده است، مدعی رویکرد اصولی واشنگتن در مذاکرات 
شد و ادعا کرد اگر ایران آماده انجام تعهدات خود ذیل توافق 
هسته ای ۲۰۱۵ باشد ما نیز این کار را انجام خواهیم داد.این 
مقام کاخ سفید در پاسخ سوالی درباره محتوای پاسخ آمریکا 
با بیان اینکه ایالات متحده روز گذشــته )چهارشــنبه( پاسخ 
خود را به نظرات و درخواســت های ایران درباره پیشنهادات 
اتحادیــه اروپا ارائه کرد، گفت که بصورت علنی مذاکره نمی 
کنیــم و با اتحادیه اروپــا در ارتباط هســتیم. در این میان، 
شــبکه »العربیه« به نقل از خبرگزاری فرانســه نیز گزارش 
داد رییس جمهور فرانســه جمعه )۲۶ اوت( گفت سرنوشــت 
احیای توافق هسته ای به ایران بستگی دارد و توافق »مفید« 
خواهد بود حتی اگر همه چیز را حل و فصل نکند. طبق این 
گزارش، مکرون در جریان سفر به الجزایر در پاسخ به سوالی 
درباره شانس موفقیت احیای برجام ادعا کرد که »اکنون توپ 
در زمین ایران اســت«.در مقابل، وزیر امور خارجه کشورمان 
اعلام کرده، در حال بررسی پاسخ آمریکا هستیم. اراده جدی 
و واقعی برای رســیدن به توافق قــوی و پایدار داریم، اما از 

حقوق مردم در هیچ شرایطی کوتاه نخواهیم آمد.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه پنجشــنبه شــب 
گذشــته پس از گفت وگوی تلفنی با آنتونیو گوترش، دبیرکل 
ســازمان ملل متحددر صفحه اینســتاگرامش نوشت: آقای 
گوتــرش در ایــن گفت وگو رونــد توافق رفــع تحریم ها را 
مثبــت خواند و ابراز امیدواری کــرد مذاکرات وین به نتیجه 
رضایت بخش منتهی شود، ضمن تشکر از تلاش های سازنده 
دبیر کل به ایشــان گفتم آمریکا روز گذشــته به پیشنهادات 
پاسخ داده است و اکنون ما در حال بررسی این پاسخ هستیم، 
در اینکه ما اراده جدی و واقعی برای رسیدن به توافق قوی و 
پایدار داریم شکی نیست، اما از حقوق مردم در هیچ شرایطی 
کوتاه نخواهیم آمد… امروز وقت آن اســت تمامی طرف ها 

اراده خودشان را در عمل اثبات کنند.

از طریق ماده ۹ قانون احیا انجام می شود

واگذاری سند به ساکنان حاشیه شهرها
بنا بــه گفته معاون وزیر راه و شهرســازی از ظرفیت ماده 
۹ قانون حمایت از احیا، بهســازی و نوسازی بافت فرسوده 
می توان برای خانه های واقع در ســکونتگاه های غیررسمی 

سند صادر کرد.
موضوع واگذاری ســند به حاشیه نشینان، حدود چهار سال 
اســت که مطرح می شــود و در این زمینه اقداماتی صورت 
گرفته اســت. محمد آئینی ـ مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران به ایســنا گفت که در برخی مناطق کشــور 
از جمله مشــهد بــرای بعضی حدود ۱۰ درصد از ســاکنان 

سکونتگاه های غیررسمی، سند صادر شده است.
آئینــی به موضوع که بخش عمــده ای از خانه های واقع در 
سکونتگاه های غیررسمی این استان فاقد سند هستند گفت: 
مشکلات مربوط به سند را می توان با استفاده از ظرفیت ماده 
۹  قانون حمایت از احیا، بهسازی و نوسازی بافت فرسوده و 

ناکارآمد شهری برطرف کرد.

وزیر ارتباطات خبر داد

صادرات نخستین محموله مخابراتی ایران 

گزارش اختصاصی


